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  OR.0002.5.2023 

Protokół z obrad 

LV.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 28 kwietnia 2023 r. 

 

LV.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję 

rozpoczęto o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LV Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Agnieszkę Delikat – 

Skarbnik Gminy, Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Panią Annę Zaleszczyk, Kierowników 

Referatów Urzędu oraz mieszkańców i sołtysów oglądających sesję online. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 11 radnych, co stanowi 

quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał.  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LV.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LIV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 24 marca 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Ocena zasobów pomocy społecznej gminy Kowala za 2022 rok. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie stanowiska dotyczącego sprzeciwu wobec próby 

przeniesienia dziedziny leśnictwa z kompetencji Państw Członkowskich do kompetencji 
dzielonych z Unią Europejską. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie określenia szczegółowego trybu i harmonogramu 
opracowania projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2023-2030, w tym trybu 
konsultacji, o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 r. o zasadach 
prowadzenia polityki rozwoju. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-

2030. 

11. Sprawy różne. 

12. Zakończenie obrad.  

Wójt Dariusz Bulski zaproponował wprowadzenie dwóch projektów uchwał (w punkcie 11 i 12). 

Dodatkowo Pan Wójt zaproponował przesunięcie punktu 8,9,10, 11, 12 na początek porządku obrad 

po punkcie 4.  

Porządek obrad z wprowadzonymi zmianami: 

1. Otwarcie LV.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LIV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 24 marca 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
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5. Podjęcie uchwały w sprawie określenia szczegółowego trybu i harmonogramu 
opracowania projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2023-2030, w tym trybu 
konsultacji, o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 r. o zasadach 
prowadzenia polityki rozwoju. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-

2030. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. Nr 1119 w obrębie 

geodezyjnym Bardzice w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. Nr 488 w obrębie geodezyjnym 

Trablice w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A.      

10. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

11. Ocena zasobów pomocy społecznej gminy Kowala za 2022 rok. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie stanowiska dotyczącego sprzeciwu wobec próby 

przeniesienia dziedziny leśnictwa z kompetencji Państw Członkowskich do kompetencji 

dzielonych z Unią Europejską. 

13. Sprawy różne. 

14. Zakończenie obrad.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad z wprowadzonymi 

zmianami. Rada Gminy głosowała: 11- głosów za, 0- głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących przy  

4 Radnych nieobecnych.  

Ad.3. Przyjęcie protokołu z LIV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 24 marca 2023 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LIV sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 24 marca 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 11- głosów za, 0 – głosów przeciw, 0– głosów 

wstrzymujących przy 4 Radych nieobecnych. 

 
Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Wójt Dariusz Bulski przedstawił nowego Kierownika Posterunku Policji w Kowali-Stępocinie asp. szt. 

Mariusz Kęsik, który objął to stanowisko od dnia 20.04.2023 roku.  

Pan asp. szt. Marek Kęsik przedstawił się i poinformował zebranych, gdzie wcześnie pracował i jakie 

ma plany dotyczące pracy na posterunku Policji w Kowali-Stępocinie.  

 
Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

21 marca odbyło się zebranie sprawozdawcze OSP Ruda Mała. 

27 marca w Urzędzie Gminny odbyło się II spotkanie konsultacyjno – warsztatowe z mieszkańcami 

gminy dot. zrównoważonej mobilności. 
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Gmina Kowala otrzymała dofinansowanie do budowy przedszkola przy PSP w Mazowszanach. Pan 

Wójt podziękował za wsparcie Panu Adamowi Struzikowi oraz Panu Rafałowi Rajkowskiemu.  

Gmina Kowala otrzymała dofinansowanie w ramach mazowieckiego instrumentu aktywizacji sołectw 

Mazowsze 2023 – trzy projekty z naszej gminy dostały dofinasowanie (sołectwo Bardzice, Rożki  

i Ludwinów). 

12 kwietnia było podpisanie umowy na realizację inwestycji na zmianę użytkowania części budynku  

w remizie OSP w Bardzicach. Dofinasowanie Gmina pozyskała z LGD Wspólny Trakt. 

31 marca została podpisana z Ministerstwem Sportu i Turystyki umowa o dofinasowanie ze środków 

funduszu rozwoju kultury fizycznej – zadanie inwestycyjne w ramach programu modernizacji 

kompleksów sportowych moje boisko orlik 2012 -Modernizacja boiska przy PSP w Mazowszanach.  

Gmina Kowala otrzymała dofinasowanie w ramach przedsięwzięcia Ministra Edukacji i nauki pod 

nazwą „Poznaj Polskę edycja 2023” wysokość dofinansowania 78 209,00 zł. Dofinasowanie to 

otrzymały szkoły z terenu naszej gminy.  

22 kwietnia obchodzony był „Światowy Dzień Ziemi”. Na terenie naszej gminy zorganizowana była 

„akcja czyścioch” w tą akcje były zaangażowane szkoły podstawowe, przedszkole, Kosowianki  

z terenu naszej gminy. Pan Wójt wszystkim którzy wzięli udział w tej akcji serdecznie podziękował.  

Gmina Kowala pozyskała 18 000,00 zł dotacji na inwentaryzacje azbestu.  

Pan Wójt zaprosił naszych mieszkańców do udziału w XIX Turnieju Piłki nożnej mężczyzn o Puchar 

Wójta Gminy Kowala. Zgłoszenia do turnieju są przyjmowane do 9 maja 2023 r. 

3 maja odbędą się uroczystości z okazji Dnia Strażaka.  

24 kwietnia odbyła się Komisja Rolnictwa. 

Pan Wójt poinformował, że przekazał Przewodniczącemu 3 pisma w sprawie zajęcia stanowisk 

dotyczących dofinasowania dróg powiatowych oraz jedno pismo dotyczy klastrów energetycznych.   

Na ostatniej Komisji Rewizyjnej zostało przedstawione stanowisko RIO, że Gmina Kowala otrzymała 

zalecenia pokontrolne (w miesiącu listopadzie - grudniu była przeprowadzana kontrola z RIO). 

Kontrola wypadła bardzo dobrze, są tylko niewielkie uchybienia. Dyscypliny finansowej nie ma 

nałożonej.    

Pan Wójt wystąpił do Prezesa RIO w Warszawie o udostępnienie pisma złożonego przez Radnych 

„Klubu Wspólny Cel”, którzy napisali skargę w sprawie przeprowadzenia kontroli Wójta oraz całego 

urzędu. W skardze zostały zawarte sprawy, które już były wyjaśniane na poprzednich sesjach. Pan 

Wójt odczytał fragmenty skargi. 

Radny Paweł Lis poinformował, że to nie jest skarga.  

 
Ad.5. Podjęcie uchwały w sprawie określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 
projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2023-2030, w tym trybu konsultacji, o których 
mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 r. o zasadach prowadzenia polityki rozwoju. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały zakłada szczegółowy tryb i harmonogram 

opracowania projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2023-2030, w tym trybu konsultacji,  

o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 r. o zasadach prowadzenia polityki 

rozwoju. Strategia Rozwoju się kończy i należy przyjąć nową, ale żeby powstała nowa to należy 

włożyć dużo pracy, aby ją przygotować, a w to musimy zaangażować pracowników, Radnych, 

Sołtysów. Ta strategia jest potrzebna, aby móc w przyszłości składać wnioski o dofinansowanie.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia 

szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 

2023-2030, w tym trybu konsultacji, o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 r.  

o zasadach prowadzenia polityki rozwoju. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 4 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LV.444.2023. 

 

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów 488 599,79 zł wynika z: 

- wprowadzenia środków z budżetu Województwa Mazowieckiego w ramach instrumentu wsparcia 

zadań ważnych dla równomiernego rozwoju województwa na realizację zadania pn. Poprawa stanu  

i jakości sieci drogowej w miejscowości Kosów Gmina Kowala w związku z wyłonieniem wykonawcy  

o kwotę 521 644,21 zł, 

- wprowadzenia planu dochodów z tytułu pozostałych odsetek w kwocie 80 900,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu środków z Funduszu Pomocy w zakresie pomocy obywatelom 

Ukrainy o kwotę 8 291,00 zł, 

- wprowadzenia środków z budżetu państwa w ramach przedsięwzięcia Ministra Edukacji i Nauki pod 

nazwą: „Poznaj Polskę” na dofinasowanie organizacji wycieczek szkolnych przez szkoły na terenie 

gminy w kwocie 69 124,00 zł, 

- wprowadzenie dochodów z usług w kwocie 10 000,00 zł, 

- zwiększenia planu dotacji na dofinasowanie świadczeń pomocy materialnej o charakterze socjalnym 

dla uczniów w kwocie 63 200,00 zł. 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 488 599,79 zł składa się ze zwiększenia planu wydatków 

majątkowych o kwotę 277 038,33 zł oraz zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 211 561,46 

zł. Zostały wprowadzone nowe zadania majątkowe,  wprowadzono zmiany planu w zadaniach 

istniejących. Zwiększenie planu wydatków bieżących ma na celu zapewnienie płynności bieżącej 

realizacji budżetu gminy.  

Wójt Dariusz Bulski wprowadził autopoprawkę do uchwały budżetowej „Mazowsze dla czystego 

powietrza 2023” zwiększenie dochodów i wydatków o 17 313,00 zł wprowadzenie po dochodach 

dotacji od Marszałka 17 343,00 zł wprowadzenie po wydatkach łącznej kwoty na realizację zadania 
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(dotacji i wkładu własnego) przesuniętego z rozdziału 90095 – 5 781,00 zł. Całe zadanie będzie 

kosztowało 23 124,00 zł wkład gminy to 5 781,00 zł.   

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach. 

Radna Barbara Kołodziejczyk podziękowała za przyznaną dotację na budowę przedszkola.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski również podziękował za przyznaną dotację.  

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że dobrze, że będzie wybudowane przedszkole  

w Mazowszanach dzięki temu zapewnimy wszystkim małym dzieciom miejsca. Radny również 

przypomniał, że w projekcie budżetu było zaplanowane wykonanie projektu kanalizacji  

w kierunku Ludwinowa i Mazowszan. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to zaplanowane, ale najpierw należy przygotować przetarg 

na tą inwestycje. Ale priorytetem na tą chwilę są zadania na które otrzymaliśmy dofinasowania.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wprowadzoną autopoprawką  

w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała:  

11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 4 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr LV.445.2023. 

 
Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała Budżetowa jest połączona z WPF i wielkich zmian nie 

ma, oprócz tego, że będzie wpisana budowa przedszkola w Mazowszanach ponieważ jest to zadanie 

dwuletnie. Pan Wójt wprowadził autopoprawkę wynikającą z autopoprawki do budżetu: 

„Zwiększenie dochodów bieżących i wydatków bieżących o kwotę 17 343,00 zł.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wprowadzoną autopoprawką  

w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała:  

11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 4 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr LV.446.2023. 

 
Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. Nr 1119 w obrębie geodezyjnym Bardzice 

w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że  jest potrzeba podłączenia nowych mieszkańców do sieci 

elektroenergetycznej tj. linii kablowej nn o powierzchni służebności 3 m² na działce nr 1119  

w miejscowości Bardzice.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako  

dz. nr 1119 w obrębie geodezyjnym Bardzice w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada 
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Gminy głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 4 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LV.447.2023. 

 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. Nr 488 w obrębie geodezyjnym Trablice  

w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest potrzeba podłączenia nowych mieszkańców do sieci 

elektroenergetycznej tj. linii kablowej nn o powierzchni służebności 3 m² tj. o długości 3 m  

i szerokości 1 m na działce nr 488 w miejscowości Trablice.       

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. Nr 488 

w obrębie geodezyjnym Trablice w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada Gminy 

głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 4 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LV.448.2023. 

 
Ad.10. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Pan Wójt Dariusz Bulski zaproponował, aby rozpocząć dyskusje jeśli są pytania od Radnych, ponieważ 

będzie musiał opuścić obrady wcześniej.  

Radny Paweł Lis zapytał czy udało się umówić Panu Wójtowi z Burmistrzem Iłży w sprawie CPK?  

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że niestety nie udało się jeszcze porozmawiać z Panem 

Burmistrzem Iłży. Ale pamięta o tym i na pewno się spotka i poinformuje o tym Radnego.  

Radny Paweł Lis zapytał czy udało się wybrać projektanta, który narysowałby szlak gminny – jeśli 

chodzi o wariant linii kolejowych CPK. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wszystko omówi Kierownik Piotr Markiewicz. Obecnie trwają 

rozmowy z projektantem.  

Radny Paweł lis zapytał o terminy dyżurów w świetlicy w Trablicach dot. Budowy kanalizacji. 

Najbardziej mieszkańców interesuje przedstawienie harmonogramu prac i podanie kontaktu do 

wykonawców. Radny uważa, że należy się zastanowić jak przyspieszyć pracę, aby oprócz wykonania 

głównej nitki jednocześnie realizować przyłącza.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pod kątem pewnych uzgodnień można rozmawiać  

z oddelegowanym pracownikiem z urzędu w każdą środę od 16.00 do 18.00. Ale najlepiej złożyć jest 

pismo do urzędu, ponieważ co tydzień zbiera się rada budowy, która ocenia czy można zmienić coś  

w danym temacie. Harmonogram wykonawca daje zaraz po podpisaniu umowy, ale to cały czas się 

zmienia ponieważ co jakiś czas mieszkańcy wycofują się ze zgód.  
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Radny Paweł Lis poinformował, że mieszkańcy chcą wiedzieć która droga będzie robiona kolejna, aby 

mieszkańcy mogli się przygotować. Z tego co wiadomo wykonawca nie miał problemu, aby podać 

jego numer telefonu do zgłaszania usterek. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej Kierownik Piotr Markiewicz poda numer 

wykonawcy, ale najlepiej takie uwagi zgłaszać do urzędu na piśmie,  tak aby urząd mógł sprawdzić czy 

to żądanie jest zasadne czy nie. 

Radny  Paweł Lis zauważył, że bez ustalonego harmonogramu prac może być tak, że jednego dnia 

przyjedzie równiarka, a od poniedziałku wykonawca wejdzie z kanalizacją.       

Radny Jan Malmon zapytał kiedy będzie można się  podłączyć do światłowodów.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta inwestycja nie jest zależna od urzędu, ponieważ to wykonuje 

firma zewnętrzna. Opóźnienia są spowodowane tym, że jest problem z własnością. Konkretne 

informacje mieszkańcy mogą uzyskać dzwoniąc do tej firmy. 

Radny Paweł Lis zaproponował ustalić stały dyżur w Słoneczku w Trablicach w każdą środę od godziny 

16:00 do 18:00. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeśli jest taka potrzeba to jak najbardziej można taki stały dyżur 

ustalić.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak przedstawił sprawozdanie między sesjami: 

21 marca odbyło się spotkanie sprawozdawcze OSP Ruda Mała. 

25 marca w LGD Wspólny Trakt odbyło się spotkanie dotyczące rozdysponowania środków  

na realizację projektów.  

24 marca odbyło się spotkanie pn:. „Polski Las Skarb Pokoleń” – spotkanie było realizowanie przez 

Starostę Radomskiego oraz Dyrektora Lasów Państwowych w Radomiu.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady wpłynęły życzenia od posłów  

i senatorów.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zaprosił w imieniu Dyrektor Małgorzaty Trelki na obchody 60 lecia 

powstania PSP w Mazowszanach. 

 Przewodniczący Dariusz Chruślak zaprosił w imieniu Dyrektora Arkadiusza Bazydło na obchody  

100- lecia powstania PSP w Bardzicach.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady Gminy wpłynęło 14 pism: 

1. Pismo mieszkanki Kowala-Kolonia w sprawie utwardzenia drogi. 

2. Stanowisko Rady Miejskiej w Bieżuniu w sprawie obrony dobrego imienia Św. Jana 

Pawła II. 

3. Pismo Wójta Gminy Kowala w sprawie wydania przez Przewodniczącego Rady Gminy 

Kowala stanowiska dot. Tworzenia i funkcjonowania klastrów energii. 
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Głos zabrał Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Tomasz Odzimek, że podjęcie decyzji w tej sprawie 

jest odłożone w czasie ponieważ na chwilę obecną Rada ma bardzo małą wiedzę na ten temat.   

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa Agnieszka Rola poinformowała, że stanowisko Komisji Rolnictwa 

jest podobne do stanowiska Komisji Rewizyjnej.  

Radny Dariusz Parszewski uważa, że powinniśmy skorzystać z tego, że jest obecnie ogół radnych  

i można zapytać jakie jest ich stanowisko na ten temat. Jako członek Komisji Rewizyjnej podjął taką 

decyzję, że należy ten temat lepiej poznać, na chwilę obecną Rada ma mało danych. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że Radnym zależy bardziej na tym, aby PGE bardziej 

zmodernizowało linie energetyczne. 

Radny Paweł Lis poinformował, że według niego Gmina powinna do jakiegoś Klastra należeć, po 

wcześniejszym sprawdzeniu co dany klaster oferuje i jaka formułę współpracy.       

4. Informacja WOPR RP o zagrożeniach dla osób przebywających na obszarach wodnych. 

5. Stanowisko Rady Miejskiej w Nasielsku w sprawie sprzeciwu wobec proponowanych 

przez PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. wariantów korytarzy nr 4 i 6 nowoprojektowanej 

linii kolejowej wskazanych na potrzeby opracowywania dokumentacji pt. „Zwiększenie 

przepustowości na odcinku Warszawa Wschodnia – Nasielsk „ w ramach projektu pn.  

„Prace przygotowawcze dla wybranych projektantów” 

6. Stanowisko Rady Powiatu Nowodworskiego w sprawie wyrażenia sprzeciwu wobec 

przebiegu wariantów linii kolejowych opracowanych na potrzeby PKP PLK S.A.  

na odcinku Warszawa Wschodnia-Nasielsk. 

7. Pismo Radnej Agnieszki Roli do Starosty Radomskiego Waldemara Trelki w sprawie 

budowy chodnika w miejscowości Parznice. 

8. Pismo Powiatu Radomskiego w sprawie realizacji inwestycji na terenie gminy Kowala 
pn. „Rozbudowa drogi powiatowej nr 4010W Orońsko-Dąbrówka Zabłotnia- Ruda 
Mała” 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że kompetencją Wójta jest zabezpieczenie  

wysokości dofinasowania w budżecie Gminy Kowala, a później przedstawienie konkretnej kwoty 

Radnym. Jeśli Pan Wójt  się zobowiązał do dofinasowania tej inwestycji w wysokości 35 %  

to powinien taką kwotę dofinasować. Założenia na początku były takie, że Powiat otrzyma na tą 

inwestycję 90 %, ale niestety otrzymał tylko 65 % dofinasowania, a resztę należy pokryć z własnego 

budżetu.   

9. Stanowisko Rady Powiatu w Radomiu w sprawie stanowiska dotyczącego sprzeciwu 

wobec próby przeniesienia dziedziny leśnictwa z kompetencji Państw Członkowskich do 

kompetencji dzielonych z Unią Europejską. 
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10. Pismo Wójta Gminy Kowala Dariusza Bulskiego do Przewodniczącego Rady Gminy  

w spawie wydania stanowiska dot. Pomocy finansowej w wysokości 35% do zadania 

inwestycyjnego pn. „Rozbudowa drogi powiatowej nr 3539W Radom-Gębarzów- Polany 

odcinek o długości 7 287 m, w tym 4 039 m na terenie Gminy Kowala”. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do tego pisma Pan Wójt prosi, aby Rada Gminy 

zajęła stanowisko. Pismo zostało skierowane do Komisji Rady Gminy- Przewodniczący zapytał czy 

Komisje zajęły w tej sprawie stanowisko? 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Tomasz Odzimek poinformował, że gmina będzie percypować  

w kosztach, ale w miarę możliwości finansowych gminy,  na pewno nie w wysokości 35 % tak jak o to 

prosi Powiat. 

Radna Barbara Kołodziejczyk przypomniała, że w budżecie gminy na ten cel były zabezpieczone środki 

w wysokości 500 000,00 zł. Radna poprosiła Przewodniczącego, aby przypomniał jak przekonywał 

Radnych, aby przekazali tą kwotę na inną drogę powiatową.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że argumentem było pismo Starosty, które zostało 

przysłane do Urzędu Gminy w 2022 roku, że kwota 500 000,00 zł nie będzie wykorzystana na 

planowaną inwestycję.  Dlatego te pieniądze Pan Wójt zobowiązał się zabezpieczyć na drogę  

w Dąbrówce Zabłotniej.  

Radna Barbara Kołodziejczyk jeszcze raz zapytała w jaki sposób Pan Przewodniczący przekonywał 

Radnych do przesunięcia tych pieniędzy na drogę w Dąbrówce Zabłotniej? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak powtórzył wcześniejszą wypowiedź. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że w tamtym czasie bardzo przekonujące słowa były 

Pana Przewodniczącego o tym, aby przekazać te środki na inną drogę, Radna poprosiła, aby 

przedstawić jakie były ustalenia między Przewodniczącym, a Starostą.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że ustalenia były takie, że Powiat otrzyma 98% 

dofinasowania wówczas Gmina Kowala nie będzie musiała dokładać środków własnych do tej drogi, 

niestety Powiat nie otrzymał takiego dużego dofinasowania.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że tak miało być – Starosta miał złożyć wniosek  

o dofinasowanie inwestycji w wysokości 98 %, dzięki temu wkład własny gminy nie byłby potrzebny. 

Na to konto Starosta prosił, aby kwotę 500 00,00 zł przekazać na inwestycję inną – drogę powiatową 

w Dąbrówce Zabłotniej. Radna uważa, że wówczas została przekonana, aby przekazać te środki na 

inną drogę powiatową, tylko warunek był taki, że Starosta na drogę Radom – Gębarzów otrzyma 

dofinasowanie w wysokości 98 %. Gdyby Radna miała wiedzę, że nie uda się otrzymać takiego 

dofinasowania to nigdy by się nie zgodziła na przesunięcie tych pieniędzy. Radna uważa, że Radę 

wprowadzono w błąd.  

file://///Kołodziejczyk
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Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski potwierdził, że Radna Grzyb również była za tym, aby przekazać 

te środki na inna drogę. 

Radna Barbara Kołodziejczyk przypomniał, że jak najbardziej Radna Grzyb była za tą propozycją. 

Zarówno Radna Grzyb jak i Przewodniczący Chruślak przekonywali Radnych, że dofinasowanie będzie 

w takiej wysokości o jaka starostwo wnioskuje (98%), a te 2 % Starosta dołoży z własnego budżetu.  

Radna uważa, że jeśli łapie się za słowa Pana Wójta, że zadeklarował dofinasowanie w wysokości 35% 

do drogi Dąbrówka Zabłotnia- Ruda Mała (przy planowanym dofinasowaniu 85% dla Starostwa),  

to również można zarzucić Panu Staroście, że również deklarował, że nie będzie żądał wkładu 

własnego do drogi Radom-Gębarzów-Polany ponieważ uzyska 98% dofinasowania, a jak się okazało 

dostał mniej.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak uważa, że Pan Starosta nic nie sugerował, tylko przedstawił nam 

stanowisko Rady Powiatu, że będzie się ubiegał o dofinasowanie w wysokości 98% na drogę Radom-

Polany. Starosta nie żąda, tylko zadał pytanie czy gmina będzie percypować w kosztach. 

Przewodniczący odczytał fragment Statutu Gminy Kowala, że za gospodarkę Gminy Kowala 

odpowiada Wójt Gminy. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że każdy doskonale wie, że za gospodarkę finansową 

odpowiada Wójt, tylko jak wiemy Pan Wójt informował, że w naszym budżecie mamy niewiele 

środków na budowanie własnych dróg (cały czas wpływają nowe pisma od mieszkańców w sprawie 

remontów dróg gminnych). Radna zastanawia się czy należy odpowiadać naszym mieszkańcom,  

że nie będzie remontu dróg gminnych ponieważ gmina musi dołożyć do remontu dróg powiatowych. 

Drogi powiatowe nie są ważniejsze niż drogi gminne, oczywiście gmina powinna percypować  

w kosztach remontu dróg powiatowych, ale w takiej wysokości na jaką gminę stać.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował jeszcze raz, że Starosta nic nie żąda tylko daje 

propozycje. Przewodniczący przytoczył wypowiedź Radnej Kołodziejczyk, aby budować drogi gminne, 

ale jak wiemy po drogach powiatowych również poruszają się nasi mieszkańcy.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska uważa, że jeśli Przewodniczący przytoczył Statut Gminy,  

„że Wójt odpowiada za gospodarkę gminy”- to jak najbardziej jest to prawda, ale Przewodniczący to 

źle rozumie bo gospodarka finansowa to jest coś innego np. Wójt może przekazać pewną kwotę na 

inwestycje, a Rada może to zmienić poprzez zmianę uchwały. Radna przypomniała, że na tej sesji 

Rada zatwierdzała zmiany w uchwale budżetowej, czy coś w tej sprawie zrobił Przewodniczący, aby  

w niej zmienić – niestety nie. Przewodniczący potrafi tylko mówić i reprezentować Starostę 

Radomskiego, szkoda, że w tej chwili nie dba Przewodniczący o budżet gminy. Radna zaproponowała, 

aby Przewodniczący zdjął jakieś zadanie i przesunął środki na dofinasowanie dla Powiatu – może 

reszta Rady poprze tą propozycję . 
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, ze nic nie narzuca, tylko przekazuje pisma, które 

wpływają do Biura Rady. Zmiany w uchwale budżetowej również mogła wprowadzić 

Wiceprzewodnicząca Suligowska, a też tego nie zrobiła. Przewodniczący przypomniał, że to Pan Wójt 

prosi Radnych, aby wypracowali stanowiska (na Sesji przedstawiła swoje stanowisko Komisja 

Rewizyjna i Komisja Rolnictwa). Jeszcze raz Przewodniczący przypomniał, że Starosta nie żąda tylko 

przedstawia propozycje tak jak wobec innych 13 gmin w powiecie radomskim. Decyzję o wysokości 

dofinansowania dla Starostwa podejmuje Wójt, a nie Rada.   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski uważa, że problem tkwi w tym, że Przewodniczący boi się 

jakiejkolwiek odpowiedzialności. Jak najbardziej Wiceprzewodniczący zgadza się z Radną 

Kołodziejczyk i Suligowską, że wszystko Przewodniczący zrzuca na Wójta. Wiceprzewodniczący 

zapytał Przewodniczącego czy zapoznał się ze stanem naszych dróg gminnych i pilnych potrzebach 

naszych mieszkańców.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zadał pytanie Przewodniczącemu czy jest za tym , aby dołożyć 

te 35 % dla Powiatu na drogę Gębarzów-Polany? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że, albo dokładamy 35%, albo wcale. 

Przewodniczący chce, aby nasza gmina się rozwijała i jest za tym, aby spróbować wejść  

z dofinasowaniem w wysokości 35% bo nie wiemy na chwilę obecną jakie dofinasowanie otrzyma 

Powiat.  

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy Przewodniczący kieruje pisma do wszystkich Komisji Rady 

Gminy? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował,  że pisma są kierowane do wszystkich Komisji. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy był Przewodniczący na posiedzeniu którejś z tych Komisji, 

gdzie były procedowane te pisma? (odnośnie klastrów, drogi Dąbrówka Zabłotnia-Ruda Mała oraz 

Gębarzów-Polany). 

Przewodniczący Dariusz Chruślak odpowiedział, że był na posiedzeniu Komisji Budżetowej, ale na tych 

ostatnich Komisjach nie mógł być. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa,  że jeśli Przewodniczący kieruje pisma na Komisje to powinien na 

tych posiedzeniach być tak jak robi to Pan Wójt.  

Radny Dariusz Parszewski uważa, że zawsze współpraca między Powiatem, a gminą była pozytywna. 

Gmina Kowala inwestycje zawsze starała się wspomagać.  Wysokość dofinasowania dla powiatu jest 

zależna od naszej sytuacji budżetowej. Radny zgadza się ze stanowiskiem Radnego Odzimka, że 

możemy tyle dofinasować, na ile nas stać. Należy pamiętać, ze drogi powiatowe są takimi samymi 

drogami jak drogi gminne te drogi różnią się tylko zarządcą. Radny uważa, że za finanse gminy 

odpowiadają Radni i jak najbardziej Rada może w tym temacie wypracować swoje stanowisko. To 
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zadanie jest rozłożone na dwa lata i powinniśmy dołożyć do tego zadania w jednym roku 500 000,00 

zł i w kolejnym roku podobnie.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że mieszka przy drodze powiatowej  

i ta droga była podzielona na cztery etapy i do dwóch etapów gmina dokładała środki, do pozostałych 

dwóch nie. Jak najbardziej powinniśmy dokładać do budowy dróg powiatowych, ale w pierwszej 

kolejności musimy zadbać o mieszkańców naszej gminy poprzez remont dróg gminnych.  

Radny Dariusz Parszewski przypomniał, że miał powstać gminny plan drogowy, który określałby 

najpilniejsze drogi do remontu.      

11. Zaproszenie Powiatu Radomskiego na konferencje pod hasłem „Polskie Lasy – Skarb 

Pokoleń” 

12. Zawiadomienie o wszczęciu postępowania nadzorczego w sprawie stwierdzenia 

nieważności uchwały Rady Gminy Kowala w sprawie „miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Kosów Większy” 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że biuro planistyczne w ciągu dwóch dni odniosło się do 

przesłanych zawiadomień, odpowiedzi również już zostały przesłane. Są przyjęte nowe studium  

w 2020 roku, Rada Gminy stwierdza i ustala nowe kierunki rozwoju naszej gminy. Został zrobiony do 

cząstkowego nowego planu podział, gdzie Minister Rolnictwa zrobił sprzeciw,  miejscowym planie 

gmina przystąpiła do wykreślenia terenów jako tereny budowlane. Obecnie czekamy na decyzję 

organu nadzorczego, ponieważ mogą stwierdzić w całości uchylenie tej uchwały wówczas będzie 

trzeba przystąpił do poprawienia studium.   

13. Zawiadomienie o wszczęciu postępowania nadzorczego w sprawie stwierdzenia 

nieważności uchwały Rady Gminy Kowala w sprawie „miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Błonie” 

14.  Zawiadomienie o wszczęciu postępowania nadzorczego w sprawie stwierdzenia 

nieważności uchwały Rady Gminy Kowala w sprawie „miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Trablice” 

Ad.11. Ocena zasobów pomocy społecznej gminy Kowala za 2022 rok. 

Ewelina Strychalska Z-ca Dyrektora Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali -Stępocina 

poinformowała, że Ocena zasobów pomocy społecznej gminy Kowala jest to dokument, który jest co 

roku przygotowywany przez Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej do 31 kwietnia każdego roku. 

Dokument ten został uzupełniony w oparciu o specjalną aplikacje- „Centralna Aplikacja Statystyczna” 

jest to zasilane automatycznie z systemów ministerialnych, ale równie z GUS-u, danych, które 
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pochodzą z GOPS-u i z Urzędu Gminy dane te dotyczą lat 2021-2022 oraz uwzględniona jest 

prognoza. Pani Strychalska omówiła częściowo treść dokumentu. 

Radny Dariusz Parszewski zapytał czy program węglowy został już zakończony? 

Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Anna Zaleszczyk poinformowała, że dodatek 

węglowy już został wypłacony w wysokości około 7 milionów złotych. Sprzedaż węgla również został 

zakończona- to zadanie było urzędu gminy.     

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie stanowiska dotyczącego sprzeciwu wobec próby przeniesienia 

dziedziny leśnictwa z kompetencji Państw Członkowskich do kompetencji dzielonych z Unią 

Europejską. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że uchwała został przygotowana i podpisana przez 

niego. Przewodniczący prosi o przegłosowanie. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy tą uchwałę Pan Przewodniczący wnosi do porządku obrad? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że tak tą uchwałę dostał od Przewodniczącego 

Powiatu wraz z pismem. Tą uchwałę również podpisał Pan mecenas. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zauważyła, że takie samo jest uzasadnienie w uchwale Rady Powiatu jak 

w uchwale Rady Gminy Kowala.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak wyjaśnił, ze dlatego tak jest ponieważ lasami też zarządza Powiat 

radomski, a my jesteśmy jako gmina pod Powiatem radomskim. Przewodniczący przedstawił dane 

gminy zaczerpnięte z GUS-u. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że to uzasadnienie jest Pana Przewodniczącego nie całej Rady ? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że on się tylko podpisał pod tą uchwałą. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że taka uchwał powinna być najpierw skierowana do Komisji 

Rady Gminy, a później Komisja wraz z Mecenasem powinna wypracować własne uzasadnienie. Być 

może inne niż uzasadnienie powiatu. Radna oświadczyła, że ona pod tym uzasadnieniem się nie 

podpisuje. Mamy tylko stanowisko Radnych Powiatowych, którzy procedowali sami nad tą sprawą, a 

nie mamy stanowiska innych instytucji. Jak czytamy to stanowisko jest wypracowane w parlamencie 

europejskim, Radna poprosiła Przewodniczącego o pisma jakieś uzasadnienie parlamentarzystów 

europejskich, co oni mogą nam powiedzieć o tym traktacie. Radna chciałaby mieć większą wiedzę, co 

to jest za traktat, dlaczego tak burzliwie sprzeciwia się temu traktatowi powiat, Radna chce 

argumenty za i przeciw. Na tej podstawie Radni dopiero powinni taką uchwałę procedować, a nie 

teraz. Co do zaproszenia na konferencje ws. Lasów Państwowych to nie każdy Radny może sobie 

pozwolić na uczestnictwo ponieważ większość z  Radnych pracuje.   

Przewodniczący Dariusz Bulski poinformował, że Radna Kołodziejczyk może sobie odsłuchać  

tą konferencje jest opublikowana na stronie powiatu.  
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Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że jeśli Przewodniczący kieruje do Radnych projekt uchwały  

to powinien wcześniej zapoznać Radę z tym tematem. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że w punkcie „informacja przewodniczącego” 

zostało odczytane uzasadnienie tej uchwały. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że to uzasadnienie jest Radnych Powiatowych.             

Wiceprzewodniczacy Jan Fryszkowski uważa, że w ważnych tematach powinien Przewodniczący 

zwołać Komisje Wspólne. Można było zaprosić na taką Komisję osobę która by wszystko jasno 

wytłumaczyła.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że ten projekt uchwały jest bardzo jasny,  

a mianowicie chodzi o zajęcie stanowiska dotyczącego sprzeciwu wobec próby przeniesienia 

dziedziny leśnictwa z kompetencji Państw Członkowskich do kompetencji dzielonych z Unią 

Europejską. Czyli Unia Europejska będzie decydowała o naszych lasach państwowych – 

Przewodniczący zapytał czy tego chcemy? Czy nie? 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska prosi na przyszłość, aby Przewodniczący nie przynosił 

uchwał czy stanowisk z powiatu, bo za pewne sam potrafi przygotować jakąś uchwałę. 

Wiceprzewodnicząca przeczytała uzasadnienie i uważa, że Rada Gminy nie jest kompetentna, aby 

taką uchwałę przyjmować, ponieważ nas to nie dotyczy. Radna uważa, że w tym temacie nie powinno 

być podejmowanych pochopnych decyzji.  

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy musimy tą uchwałę na dzisiejszej sesji procedować? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że wszyscy Radni mieli przedstawioną uchwałę 

oprócz tego byli zaproszeni przez Dyrektora Lasów Państwowych i Pana Starostę  na konferencję 

związaną z tym tematem.   

Radny Marcin Jakubiak uważa, że w punkcie 2 sesji można było zdjąć ten projekt uchwały bez zbędnej 

rozmowy. 

Radna Barbara Kołodziejczyk złożyła wniosek formalny w sprawie przyjęcia tej uchwały na kolejnej 

sesji Rady Gminy. Po wcześniejszym jej omówieniu przez wszystkie Komisje Rady Gminy.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Radę Gminy, kto jest za tym, aby przesunąć uchwałę  

na następną sesję?  

Rada Gminy głosowała: 6– głosów przeciw, przy 4 Radnych nieobecnych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Radę Gminy, kto jest za przyjęciem tej uchwały: 

Rada Gminy głosowała: 6– głosów za, przy 4 Radnych nieobecnych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie stanowiska dotyczącego 

sprzeciwu wobec próby przeniesienia dziedziny leśnictwa z kompetencji Państw Członkowskich do 

kompetencji dzielonych z Unią Europejską. Rada Gminy głosowała: 6 głosów za, 0– głosów przeciw,  

5 – głosów wstrzymujących, przy 4 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LV.449.2023. 



15 
 

Ad.13. Sprawy różne. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że odbyło się spotkanie Lokalnej Grupy Działania 

„Wspólny Trakt” – na spotkanie były zaproszone stowarzyszenia i organizacje pozarządowe. Na tym 

spotkaniu wypracowywana była strategia Gminy Kowala na następne lata. Radna przekazała prośbę 

od Lokalnej Grupy Działania do mieszkańców naszej gminy, sołtysów oraz Radnych, aby wypełnili 

ankietę w tej sprawie, która jest opublikowana na stronie urzędu gminy.   

          

Ad.14. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LV.2023 sesję Rady Gminy (godz. 11:35 ). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

/-/ Dariusz Chruślak 

 Przewodniczący Rady 

 Gminy Kowala 


